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چرا پرداختن به موضوع کار کودک
 نیازمند همراهی چند بخشی است؟ 

آینده  ســرمایه های  مهم ترین  کودکان 
یک کشور هستند و به همین دلیل رشد 
آنها در ســامت و امنیت باید مهم ترین 
دغدغه همه افراد جامعه، از شــهروندان 
تا مدیــران و تصمیم گیران باشــد. در 
روزگاری نه چندان دور کودکان، بزرگسالان کوچکی در نظر گرفته می شدند 

که چندان لازم نبود برای رفع نیازهای خاص آنان کار ویژه ای انجام گیرد. 
اگرچه عمر چندانی از پرداختن به موضوع کودک و کودکی به شکل تخصصی 
نمی گــذرد، اما در همین مدت زمان نیز به نظر می رســد همه ما به اهمیت 
این دوران واقف شــده باشیم. حال اگر بخشی از کودکان این شهر به واسطه 
مســائل و موانع اجتماعی از جلمه فقر و نابرابری در شــرایط مساعدی قرار 
ندارند، بدیهی است که قلب همه ما از دیدن آنها سخت فشرده شود و به فکر 
یافتن راه حلی برای برگرداندن نشــاط و سرزندگی به این گروه باشیم. اما آیا 
پرداختن به آسیب های اجتماعی از جمله کار کودک به تنهایی و فقط توسط 

یک مجموعه در کشور امکان پذیر است؟ 
اگرچه مجموعه مدیریت شــهری باید بکوشند تا با به رسمیت شناختن حق 
کودکان بر شــهر، تهران را شهری زیست پذیر برای تمام کودکان تهرانی کند 
اما مشــکات کار کودکان ابعاد مختلفی دارنــد. پرداختن به حوزه معاش و 
رفــع نیازهای اولیه کودکان، مقابله با به کار گیرندگان کودکان در مشــاغل 
مختلف تا فراهم کردن شــرایطی مناسب برای تحصیل و رشد کودکان همه 
و همه نیازمند همراهی دســتگاه های مختلف در این حوزه است تا جایی که 
اگر مدیریت شــهری در این مســیر تنها قدم بردارد، بــه گمان راه به جایی 

نخواهد برد. 
نباید فراموش کنیم که موضوعات کــودکان، موضوعاتی چند وجهی با ابعاد 
مختلف اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی هستند اما نکته مهم آن است که هدف 
غایی و نهایی هرگونه فعالیت باید رشــد صحیح، آموزش مناســب و پرورش 
متعالی همه کودکان باشد. قصد دارم تا اینجا برای واژه »همه کودکان« تاکید 
بیشتری داشته باشم. همه کودکان در شهر، با هر طبقه اجتماعی، اقتصادی و 
فرهنگی حق دارند تا در امنیت زندگی کنند، در تصمیمات شهری مشارکت 
داشــته باشند، آموزش مناسب، مشارکتی و فعالانه دریافت کنند، از خدمات 
رفاهی و معیشتی برخوردار باشند و از محیطی ایمن برای رفت و آمد و زندگی 

بهره مند شوند. 
تحقق تک تک این موارد باید سرلوحه برنامه ها و طرح های اجرایی پرداختن 
به موضوع کودکان و به ویژه کودکان کار قرار گیرد.در ادامه تأکید بر این نکته 
ضروری اســت که برای اجرای هر پروژه شهری لازم است تا پیوست ارزیابی 
تاثیرات اجتماعی نیز تهیه شود و مورد توجه قرار گیرد. در این پیوست اثرات 

هر طرح و پروژه شهری بر گروه های مختلف اجتماعی بررسی می شود. 
در این میان حضور و فعالیت ســازمان های مردم نهــاد، گروه های جهادی و 
داوطلبانه برای رصد موضوعات مرتبط با کودکان و اقدامات اجرایی تاثیرگذار 
از نقاط قوت و ظرفیت های ارزشــمند شــهر تهران است که اگر مورد توجه 
و حمایت قرار گیرند بخش زیادی از بار مســئولیت ســنگین حوزه کودکان 
را ســبک خواهند کرد. در حال حاضر نیز ســازمان های مردم نهاد متعددی 
در شــهر تهران حضور دارند که به شــکل کاما تخصصی به ویژه در حوزه 
آســیب های اجتماعی مانند کودکان کار، یا در حوزه آموزش و توانمندسازی 

کودکان پا به عرصه و میدان عمل گذاشته اند.
همه ما باید تاش کنیم تا به جای تصمیمات بدون مطالعات و کارشناسی در 
حوزه کودکان بپرهیزیم و سنگ بنای سیاست گذاری صحیح، حرفه ای و بلند 
مــدت را به گونه صحیح قرار دهیم تا درآینده ناچار به مواجهه به پیامدهای 
ناخواسته سیاســت گذاری های نادرست نشویم چرا که کودکان خیلی زود از 
این دوران ارزشــمند، طایی و آینده ســاز عبور می کنند. پس فرصت اندک 
اســت و راه بسیار و رسیدن به شــرایط ایده آل برای کودکان در شهر تهران 

نیازمند عزمی  راسخ و جهادی  است.

یک فوتی و شناسایی ۱۶۰ مبتلا به کرونا در کشور 
طی یک شبانه روز 

بر اساس اعام وزارت بهداشت، در طول ۲۴ ساعت، یک بیمار مبتا به کووید۱۹ 
در کشور جان خود را از دست داد و مجموع جان باختگان این بیماری در ایران 

به ۱۴۱ هزار و ۳۵۰ نفر رسید.
به گزارش ایســنا، بر اســاس اعام مرکز روابط عمومی و اطاع رســانی وزارت 
بهداشت،  از روز ۲۱ خردادماه تا روز ۲۲ خردادماه ۱۴۰۱ و بر اساس معیارهای 
قطعی تشخیصی، ۱۶۰ بیمار جدید مبتا به کووید۱۹ در کشور شناسایی و ۲۳ 

نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۷ میلیون و ۲۳۳ هزار و ۶۸۸ نفر رسید.

متاسفانه در طول ۲۴ ساعت، ۱ بیمار مبتا به کووید۱۹ در کشور جان خود را 
از دست داد و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۱ هزار و ۳۵۰ نفر رسید.
خوشبختانه تا روز ۲۲ خردادماه ۷ میلیون ۵۸ هزار و ۹۷۲ نفر از بیماران، بهبود 
یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.۳۷۲ نفر از بیماران مبتا به کووید۱۹ 

در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.
تا روز ۲۲ خردادماه ۵۲ میلیون و ۴۴۲ هزار و ۹۹۱ آزمایش تشخیص کووید۱۹ 
در کشــور انجام شــده است.در حال حاضر ۰ شهرســتان در وضعیت قرمز، ۰ 
شهرستان در وضعیت نارنجی، ۱۱۳ شهرستان در وضعیت زرد و ۳۳۵ شهرستان 

در وضعیت آبی قرار دارند.  

ثبت ۸ میلیون سالمند 
در سامانه های وزارت بهداشت

مدیرکل دفتر ســامت جمعیت، خانواده و مدارس وزارت بهداشت از غربالگری 
۶ میلیون و ۹۰۰ هزار ســالمند از مجموع ۸ میلیون ســالمند ثبت شــده در 

سامانه های الکترونیک وزارت بهداشت خبر داد.
به گزارش ایســنا، دکتر محمدرضا صایینی گفت: در حال حاضر شناســایی و 
طبقه بندی سالمندان توسط دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور انجام شده 
و از میان ۸ میلیون سالمند ثبت شده در سامانه های الکترونیک وزارت بهداشت، 

بیش از ۶ میلیون و ۹۰۰هزار سالمند غربالگری شده اند.
وی افــزود: ۵ درصد از ســالمندان یعنی بیش از ۳۵۰ هزار ســالمند در گروه 
سالمندان بسیار پرخطر هستند. این سالمندان در معرض آسیب سالمندی بوده 
و دارای بیماری های صعب العاج از جمله ســرطان یا دیالیز، دمانس، نارسایی 

کبدی، ایدز یا همزمان دارای ناتوانی حرکتی و هم ابتایی هستند.

اهدای بیش از ۶۰۰ جلد کتاب
 به کتابخانه های مناطق محروم

طرح نذر و اهدای کتاب با مشارکت خیرین در فرهنگسرای اندیشه ادامه دارد و 
در فصل بهار بیش از ۶۰۰ جلد کتاب به کتابخانه های مناطق محروم اهدا شد.به 
گزارش پایگاه تحلیلی خبری فرهنگ و هنر، فرهنگســرای اندیشه با راه اندازی 
پایــگاه نذر و اهدای کتاب و با هدف نشــر حداکثری یار مهربان در بین عموم 
مردم، تاش می کند تا کتاب های بدون اســتفاده شهروندان را به دست افرادی 
برساند که از این نعمت محروم اما درعین حال مشتاق اندیشه های جدید نهفته 

در این آثار هستند.
در ایــن حرکت مردمی، بســیاری از اهالــی فکر و اندیشــه و عاقه مندان به 
کتاب، آثاری که دیگر نیازی به آن ها نداشــته را برای ترویج فرهنگ مطالعه و 
کتاب خوانی اهدا می کنند تا در اختیار کتابخانه اندیشــه قرار گیرد. سپس این 
کتاب های ارزشمند، دسته بندی شده و به کتابخانه های مناطق محروم، مدارس 
و دانش آموزان سراسر کشور اهدا می شــود تا کتابخانه های این مناطق تجهیز 
شود. از بدو تا سیس این پایگاه تاکنون، ۶ مرحله اهدای کتاب صورت گرفته و 

مجموعاً بیش از ۳ هزار جلد اهدا شده است.
به همت شهروندان عزیز و با مشارکت خیرین عزیز، در جدیدترین فراخوان این 
طــرح در فصل بهار ۱۴۰۱ بیش از ۶۰۰ جلد کتاب جمع آوری شــد که در دو 
مرحله به مناطق روستایی و محروم ارسال می شود.در مرحله اول این طرح که 
۲۱ اردیبهشت ماه برگزار شد، ۳۲۳ جلد کتاب اهدایی خیرین در مقطع چهارم تا 
ششم ابتدایی به روستای »الوان« واقع در شهرستان کرخه ارسال شد. هم چنین 
در مرحله دوم که چهارشــنبه ۲۵ خردادماه برگزار می شــود، ۳۰۰ جلد کتاب 

تقدیم دانش آموزان روستای »آلارد« از توابع شهرستان رباط کریم می شود.

یادداشت

اخبار کوتاه

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا:

 تا ۳۰ سال آینده درگیر پراید و پژو خواهیم بود
مونتاژ به جای خودروی ملی

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان تهران اعلام کرد

شناسایی و جذب ۲۶۰۰ کودک کار و خیابان
 اخذ شناسنامه و دفترچه بیمه برای کودکان کار

احتمال انتقال آبله میمونی از هوا تنها در شرایط خاص

 قرنطینه مسـافران مشکوک در مبادی مرزی

رئیس پلیــس راهنمایی و رانندگی همچنــان از کیفیت 
خودروهــای تولید داخل گایه دارد و معتقد اســت که با 
وضعیت فعلی صنعت خودروسازی ما صرفا مونتاژ کار شده 
اســت. او به برخی اظهارات غیر کارشناسی نیز پاسخ داده 
و معتقد اســت که برخی از این اظهارات از سر بی اطاعی 
و برخی دیگر نیز از ســر منافع شــخصی بیان می شــود.
به گزارش ایســنا، بیش از دو ســال پیش بود که ســردار 
ســید کمال هادیانفر، رئیس پلیــس راهنمایی و رانندگی 
کشــورمان از ضرورت ممنوعیت شماره گذاری پژو ۴۰۵ و 
پراید صحبت به میان آورد و با اولتیماتوم به خودروســازان 
اعام کرد که این خودروها از ســال ۱۳۹۹ به دلیل ایمنی 
کم دیگر شــماره گذاری نخواهند شد، تصمیمی که گرچه 
با مقاومت هایی از ســوی خودروســازان مواجه شد، اما در 
نهایت این حرف پلیــس با همراهی افکارعمومی بود که به 
کرسی نشســت و شماره گذاری سه مدل از پراید و سواری 
پــژو ۴۰۵ متوقف و تولید این خودروها نیز برای همیشــه 
به پایان رسید.حدود دو ســال پس از این اظهارات، اما بار 
دیگر اظهارنظری دیگر از رئیــس پلیس راهور فراجا مورد 
توجــه افکار عمومی قــرار گرفت و این بار پــس از حادثه 
تصــادف زنجیره ای در محور بهبهان که در دی ماه ســال 
۱۴۰۰ رخ داد، هادیانفر در اظهاراتی تند از باز نشدن کیسه 
هــوای خودروها و عدم ایمنی آنهــا انتقاد کرد. او برخی از 
خودروهای تولید داخل را به ارابه مرگ تشبیه و این سوال 

را مطرح کرد که چرا ارابه مرگ تولید می کنیم؟
انتقادات هادیانفر اما به همان یک مورد ختم نشــد و عاوه 
بر او، ســردار حسین اشــتری، رئیس پلیس کشور، سردار 
سید تیمور حسینی، جانشین پلیس راهور و شماری دیگر 
از مســئولان در انتظامی کل کشــور نیز انتقادات تندی از 
وضعیت ایمنی و کیفیت تولید خودروهای تولید داخل بیان 
کردند. از جمله این انتقادات می توان به اظهارات اشــتری 
در جلوگیری از شماره گذاری خودروهای غیر استاندارد  و 
نیز اظهارات صریح حســینی، جانشین راهور در کهکشانی 
توصیف کردن فاصله خودروسازان داخلی با استانداردهای 
روز اشــاره کرد.خودروســازانی که انتقاد پلیــس از آنها با 
واکنش مثبت افکارعمومی مواجه شــده بود، مدافعانی هم 
داشــتند، از جمله برخی نماینــدگان مجلس و چند مقام 
مســئول که اظهاراتی را دفاع از خودروسازان به زبان آورده 

بودند.
 البته پلیس نیز پیش از این بارها پاســخ خودروســازان و 
مدافعــان آنان را داده بود که از جملــه این موارد می توان 
به اظهارات سردار هادیانفر اشــاره کرد که از خودروسازان 
خواسته بود به جای فرافکنی خودروی ایمن تولید کنند.  

در ماه های اخیر اما برخی اظهارات در دفاع از خودروسازان 
افزایــش یافت و البته پلیس هم پاســخ به آن نداده بود. از 
جملــه این موارد می توان به اظهارات مصطفی میرســلیم 
از اعضای مجلس شــورای اسامی اشاره کرد. او مدتی قبل 
گفته بــود:  »یکی از دلایل بی کیفیتــی خودروی داخلی، 
شــرایط تحریمی کشور اســت که در بسیاری از قطعات به 
خارج از کشــور وابسته هســتیم. البته بسیاری از قطعات 
خودرو در کشــور ســاخته می شود، اما ســاخت برخی از 
قطعــات، توجیه اقتصادی ندارد. من نزدیک به ۵۰ ســال 
است که در صنعت خودروسازی هستم و هیچکس به اندازه 
من نمی تواند به این حوزه نقد کند؛ کما اینکه بیشترین نقد 
را به حوزه خودروســازی انجام داده ام، اما با افرادی مخالفم 

که گول وارادتچی ها را می خورند.« میرســلیم در واکنش 
به ادعای بازنشــدن ایربگ خودروهای داخلی در تصادفات 
جــاده ای نیز گفته بود:  »این ادعا به هیچ وجه صحت ندارد 
و کسانی مدعی بازنشدن ایربگ خودروها هستند، خودشان 
در این تصادفات مقصرنــد. پلیس راهنمایی و رانندگی در 
جاده مه آلود از عبور و مرور خودروها جلوگیری نمی کند و 
بعد مدعی بازنشدن ایربگ ها می شود. حتی به فرض اینکه 
ایربگ خودروها هم باز نشود، یک نقص فنی است که باید 
برطرف شــود. بازنشدن ایربگ ۱۰۰ خودرو بین ۹۰۰ هزار 
خودروی تولید شده، آماری ناچیز است. البته منظور بنده 
این نیســت که نباید این ضعف هــا را برطرف کرد چرا که 
حتــی نقص فنی در ۱۰۰ خودرو هم زیاد اســت، اما نقص 
فنی خودروهای داخلی، نباید بهانه ای برای واردات باشد.« 
خودروسازان نیز بارها از عناوینی مانند زاویه تصادف؛ شدت 
و ســرعت برخورد و ... در توجیه نواقص ایمنی از جمله باز 

نشدن ایربگ ها صحبت به میان آوردند.
ســردار ســید کمال هادیانفر، رئیس پلیــس راهنمایی و 
رانندگی در گفت وگو با ایســنا به این اظهارات پاسخ داده 
است. او با بیان اینکه پلیس از مواضع خود در مورد ایمنی 
خودروهای تولید داخل عقب نشــینی نخواهد کرد، گفت: 
نــه تنها در مورد خودروهای تولیــد داخل، بلکه در  مورد 
خودروهای وارداتی نیز ما با حساسیت بر ایمنی آنها نظارت 
خواهیم کرد و اگر خودرویی ایمنی لازم را نداشــته باشد، 
قطعا از شــماره گذاری آن جلوگیری خواهد شد.وی درباره 
برخی موضع گیری ها در دفاع از خودروسازان گفت:  ببینید 
مــا گزارش هایی را می خوانیم و دیدیم کــه برخی از افراد 

موضع گیری های عجیب در این زمینه داشتند. 
خب گاهی بحث منفعت و ســود این افــراد وجود دارد، یا 
کارخانه دار هستند یا به نوعی نفعی از این وضعیت دارند. 
البته من در مورد این فردی که در مجلس هستند، نمی دانم 
آیا چنین موضوعی وجود دارد یا خیر. اما در مواردی دیده 
شــده که افراد چون محل درآمد داشته یا کارخانه دار و ... 
هستند، اظهارات عجیبی را بیان می کنند. به هر حال تاکید 
بر ارتقا ایمنی ممکن است منجر به وارد شدن ضرر به این 

گروه شود.
رئیــس پلیس راهور ادامه داد:  مــا بارها گفته ام و خواهش 
کرده ام. از نمایندگان محترم مجلس، مســئولان، مدیران و 

تمام افرادی که در این حوزه صحبت می کنند خواســته ام 
که منافــع ملی، ایمنی و امنیت مردم را در نظر بگیرند. ما 
به عنوان پلیس همه روزه شاهد تصادفات هولناکی هستیم، 
تقریباً هر دو سه روز یک آتش سوزی یا انفجار خودرو داریم 
خــب چرا چنین حادثه ای باید رخ دهد؟   واقعاً نمی پذیریم 
که این تصاویر را هر روز در رسانه و تلویزیون پخش کنیم 
و مردم را نگران کنیم، اما مسئولان خودروساز شما که در 
جریان امور هســتید و می دانید که اتفاقات و تصادفات هر 

روزه رخ می دهد، پس فکری هم برای آن بکنید.  
وی اظهارات یکی از نمایندگان مجلس درباره باز نشــدن 
۱۰۰ ایربگ از میان ۹۰۰ هزار خودروی تولید شده و ناچیز 
بودن این رقم را نیز ناشــی از عدم اطاعات کافی دانست و 
گفت: به نظرم در این زمینه اطاعاتی ندارند. فقط در یک  
پارکینگ تصادفات که ما مستندات آن را به مجلس دادیم.

 ۱۰۷ دســتگاه خودرو وجود داشــت و از میان این ۱۰۷ 
دستگاه خودرو که تماماً از زاویه جلو یعنی از زاویه مناسب 
تصادف کردند، ایربگ ۹۷ دســتگاه خودرو باز نشد، یعنی 
دود ۹۸ درصــد ایربگ ها در این پارکینگ عمل نکرده بود. 
ما مســتندات بررسی کارشناســی فنی این خودروها را به 
نمایندگان مجلس ارائــه کردیم.هادیانفر با تاکید بر اینکه 
در بحث کیفیت و ایمنی لازم اســت که از فرمایشات مقام 
معظم رهبری و تأکیدات ایشــان پیروی شود، گفت: دولت 
همــن باید اراده جدی درپیش بگیــرد و برای ارتقا ایمنی 
خودروها پیشــگام شود. البته نه اینکه بیایند و ایمنی را به 
شــکل صوری ارتقا دهند. ارتقا ایمنی باید به صورت واقعی 

بوده و کیفیت محصول افزایش پیدا کند.
وی با تاکید بر ضرورت افزایش ایمنی و کیفیت خودروهای 
تولید داخــل، گفت:  هرچند که بایــد بگویم ما خودروی 
ملــی نداریم و اگر فردی بگوید خودروی ملی داریم، حرف 
نامربوطی زده اســت. ما در کشــورمان کار مونتاژ را انجام 
می دهیم و قطعات خودروها را مونثاژ می کنیم.رئیس پلیس 
راهور با اشاره به دســته بندی رایج خودروسازان گفت:  در 

دنیا سه دسته در صنعت خودرو وجود دارد. 
دســته اول تولیدکننده ها هستند که شرکت هایی مبتکر و 
خاق هستند، دســته دیگر مانند صنعت خودروسازی در 
چین است که کپی کار هستند و کار شبیه سازی از برندها را 
با همان اسم یا هر اسم دیگری که بخواهید انجام می دهند. 

دسته سوم اما شرکت هایی هســتند که مونتاژ کار بوده و 
یک تکه از آن و از این و ... را برداشته و با قراردادن آنها در 
کنار هم خودرویی را مونتاژ می کنند.   کشــور ما در بخش 
ســوم فعالیت دارد اما انتظار مقام معظم رهبری و مردم و 
پلیس این بود که در این سال ها باید تولیدکننده می شدیم 
نه اینکه مونتاژ کار باشیم. ما توانایی تولید موشک را داریم 
و واقعاً ســاخت یک خودرو نسبت به یک موشک، سخت 
نیســت.وی درباره اینکه یکی آیا ممکن اســت امسال نیز 
شماره گذاری خودروهایی دیگر متوقف شود، به ایسنا گفت:  

ما موضوعات و تصادفات را دسته بندی می کنیم. 
خودروهــای ناایمن را  هم بر اســاس تحلیــل تصادفات، 
دسته بندی می کنیم البته برخی می گویند چرا پلیس تازه 
درباره خودروهای ناایمن شروع به اظهارنظر کرده است من 
قبــا هم گفتم و باز هم تکرار می کنــم که به هیچ عنوان 

اینطور نیست. 
ما این موضوعات را از اواخر ســال ۹۸ متذکر شــدیم، چه 
کسی تولید پراید و پژو ۴۰۵ را متوقف کرد؟ تمام مستندات 
در این رابطه وجود دارد، آن زمان آقای سلیمانی، مدیرعامل 
وقت ســایپا نزد من آمد و گفت که روزانه ۴۰۰ دســتگاه 
پراید تولید می کننــد یعنی در واقع کارخانه با تولید پراید 
می چرخید که ما گفتیم باید تولید پراید متوقف شــود که 
بــا پیگیری های صورت گرفته از دولــت وقت، معاون اول، 
وزارت صنعــت و ... تولید پراید و پژو ۴۰۵ متوقف شــد و 
همه این ها همراهی و کمک کردند. پس اینطور نیست که 
بگویند پلیس به تازگی در این موارد صحبت کرده اســت 
و چنین اتهاماتــی را نمی توان متوجه پلیس کرد. من قبا 
گفتم و بازهم می گویم حالا که مقام معظم رهبری، مردم و 
پلیس مطالبه ارتقا ایمنی خودروهای تولید داخل را دارند، 
بهتر است به جای فرافکنی و توجیه، کیفیت تولیدات آنها 

افزایش پیدا کند.  
هادیانفر افزود:  ببینید اگر همین حالا تولید یک خودروی نا 
ایمن متوقف شود، ما طی ۲۰ تا ۳۰ سال درگیر آن خواهیم 
بود. کمااینکه هنوز با پیکان درگیریم. در مورد پراید و پژو 
۴۰۵ هم همینطور اســت و ما تا ســال ها و ۲۰ - ۳۰ سال 

آینده درگیر آن و تصادفات ناشی از آن خواهیم بود.
رئیس پلیس راهــور فراجا با بیان اینکه تمام تاش پلیس 
تولید خودروی ملی است، گفت: ما می خواهیم که خودروی 
ملی داشــته باشــیم، خودرویی که به آن افتخار کنیم که 
تولید ملی ماســت. همچنین ایمنی و کیفیت  خودروهایی 
که هم اکنون مونتاژ یا وارد می شوند هم بالا برود، حرف ما 
این اســت که به عنوان مثال چرا در تولید خودرو از فولاد 
کم کربن اســتفاده نمی کنیم و از ورق ســه لایه غیرایمن 
اســتفاده می کنیم که خودرو در هــر حالت تصادف چه با 
زاویه مناسب چه غیرمناسب، مچاله شود و  سرنشینان در 

آن گرفتار شوند؟
وی دربــاره اینکه برخی از خودروســازان ادعا می کنند که 
دلیل باز نشدن کیسه هوا از سوی راننده است، گفت:  کیسه 
هوا راننده حتما باز می شود و حالت دستی و انتخابی ندارد. 
در این مواردی که گفتم حتی کیســه هوای راننده نیز باز 
نشده است. ببینید کیســه هوای راننده در تمام دنیا تابع 
دستی کردن و قفلی نیســت و در صورت تصادف باید باز 
شــود اما در برخی از خودروها این امــکان وجود دارد که 
کیسه هوا سرنشین کنار راننده باز یا قفل باشد. این آمار در 

مورد  کیسه هوای راننده است که باز نشده است.

معاون امور اجتماعی بهزیستی استان تهران با بیان اینکه 
۲۶۰۰ کودک کار و خیابان در سال ۱۴۰۰ در سطح استان 
تهران شناســایی و جذب شــدند، گفت: این کودکان در 
مشــاغلی مانند دستفروشی، واکسی، پادویی، تکدی گری، 
شیشــه شویی، اسپندی، گل فروشی، جمع آوری ضایعات، 

دعا فروشی، وزن کشی فعالیت داشتند.
»فاطمه ارزانیان« معاون امور اجتماعی بهزیســتی استان 
تهــران در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با اشــاره به جذب و 
ســاماندهی کودکان کار و خیابان در استان تهران گفت: 
در ســال ۱۴۰۰ در مجموع ۲۶۰۰ کــودک کار و خیابان  
در سطح استان تهران شناسایی و جذب شده اند که بیش 
از ۸۰ درصــد این کودکان اتباع خارجــی و مابقی ایرانی 
هســتند.معاون امور اجتماعی بهزیســتی استان تهران با 
اشــاره به نوع کار کودکان گفت: این کودکان در مشاغلی 
مانند دستفروشی، واکســی، پادویی، تکدی گری، شیشه 
شویی، اســپندی، گل فروشــی، جمع آوری ضایعات، دعا 

فروشی، وزن کشی و غیره فعالیت دارند.
وی در بخش دیگری از صحبت هایش با اشــاره به خدمات 
تخصصی ارائه شــده بــه کودکان کار و خیابان در ســال 
۱۴۰۰ خاطرنشــان کرد: در راســتای اقدامات انجام شده 
برای کودکان کار و خیابان خدماتی از قبیل ســوادآموزی، 
حرفه آموزی، برقراری مستمری، اردوی فرهنگی تفریحی، 
اخذ شناســنامه، اخــذ دفترچه بیمه، خدمــات فرهنگی 
ورزشــی به این کودکان و خانواده هایشان ارائه شده است.
معاون امور اجتماعی بهزیســتی اســتان تهران همچنین 
درباره فرآینــد ارائه خدمات به کــودکان کار و خیابان و 
خانواده های آن ها تصریح کرد: اعزام تیم های متشــکل از 
مددکار و روانشناس در محله های شناسایی شده به عنوان 

در معرض آســیب، پاتوق و گزارش شــده به خط ۱۲۳ به  
منظور شناســایی و جذب کودکان کار و خیابان از طریق 
برقراری ارتباط موثر با کودکان، پیشنهاد ارائه حمایت های 
معیشتی، تحصیلی، بهداشتی و درمانی به کودک و خانواده 

از جمله این اقدامات است.
وی ادامــه داد: همچنین در صورت جــذب کودک که به 
صــورت ارجاعی یــا داوطلبانه صــورت می گیرد پذیرش 
کــودک در مراکــز دولتــی و غیردولتی یا شــبانه روزی 
انجام خواهد شــد. همچنین اسکن عنبیه در راستای ثبت 

اطاعات هویتی کودکان صورت می پذیرد. 
برگزاری جلسات مصاحبه اولیه مددکاری و روانشناسی به 
منظور دســتیابی به پروفایل اجتماعی و روانی از کودک و 
خانواده، شناسایی و تحلیل وضعیت خانواده های کودکان 
کار، تدوین برنامه مداخله ای و توانمندسازی برای کودکان 
و خانواده های آن ها و همچنین تهیه برنامه تدریجی خروج 
از کار بــرای کودکان از طریق اجــرای برنامه های مختلف 
آموزشی، بهداشتی، حرفه آموزی کاریابی و همچنین ارائه 
خدمات بهداشتی، درمانی، آموزشی، شغلی و مددکاری و 
مدیریت مورد به مورد از جمله اقدامات انجام شــده برای 
کــودکان کار و خیابان و خانواده های آنان اســت.ارزانیان 
خاطرنشــان کرد: ارائه بسته های حمایتی در مناسبت های 
مختلف نظیر آغاز ســال تحصیلی، آغاز سال نو، جشن ها 

و اعیاد ملــی و مذهبی، ارجاع کودکان بی سرپرســت به 
مراکز شبه خانواده، تهیه تبلت و گوشی با پرداخت هزینه 
اینترنــت کودکان بــا توجه به آموزش مجــازی مدارس، 
کمک به ترک اعتیاد اعضای خانــواده کودکان، کمک به 
ســوادآموزی اولیا و فرزندان بیسواد خانواده، ارجاع کودک 
و خانواده در صورت نیاز به ســمن ها یا ســایر موسسات و 
ســازمانهای مرتبط، تــدارک انواع بازدید هــای مرتبط از 
محیط هــای کاری خانواده و ارتباط بــا کارفرما والدین یا 
سایر افراد مهم، برگزاری نشســت های راهبری در استان 
تهران با سه شهرستان بزرگ در راستای مدیریت و ارتقاء 
کیفیت خدمات رســانی در فعالیت کودکان کار و خیابان و 
همچنیــن معرفی کودکان اتباع خارجی بــه اداره اتباع و 
مهاجرین خارجی اســتانداری تهران جهت بررسی هویت 
آنــان و بهره مندی از معاضدت های قضایی و حقوقی برای 
این دســته از کودکان از جمله فرایندهای ارائه خدمات به 

کودکان کار و خانواده های آنان است.
وی با اشــاره به چالش های پیش روی طرح ســاماندهی 
و جــذب کودکان کار و خیابــان گفت: بیش از ۸۰ درصد 
کــودکان کار و خیابــان در طرح نظــارت مراکز دولتی و 
غیردولتی از اتباع خارجی هستند. همچنین وجود فرهنگ 
کار کردن کودک در بین اتباع افغانســتانی و الزام به کار 
کــردن کودکان از مواردی اســت که مــا را با چالش های 

بســیاری مواجه کرده اســت، بازدارندگی قانونی در این 
زمینه و همچنین فرهنگ سازی می تواند بسیار موثر باشد.

معاون امور اجتماعی بهزیســتی استان تهران خاطرنشان 
کرد: خانواده هــای اتباعی که از خدمات مراکز اســتفاده 
می کنند فاقد اوراق هویتی معتبر بوده و کودکان به دلیل 
نداشــتن اوراق هویتی معتبر امکان ثبــت نام در مدارس 
دولتی را نداشته و پس از شرایط تعیین شده در آموزش و 
پرورش می توانند ثبت نام کنند که این امر برای مهاجرین 

جدید زمان بر است. 
همچنیــن به دلیل نداشــتن اوراق هویتــی معتبر امکان 
دسترســی به خدمات بهداشــتی و درمانی تحت پوشش 
بیمه برای این گروه وجود ندارد. گســترش حاشیه نشینی 
بــه دلیل مهاجــرت و فقر نیز از چالش هــای ما در طرح 
شناسایی، جذب و ساماندهی کودکان کار و خیابان است.

ارزانیان با اشــاره به پیشــنهاداتی در راستای ساماندهی 
کودکان کار و خیابان گفت: عدم جداســازی کودکان کار 
و خیابــان از اجتمــاع و پرهیز از هرگونه برچســب زدن 
به کودک اعــم از کار، زباله گرد و .... و در دســترس قرار 
دادن همه امکانات جامعه برای آنان همانند سایر کودکان 

پیشنهاد می شود. 
همچنین اعمال برخوردهای قانونی با والدین کودکان کار 
و خیابان به جای برخورد با کودک ضروری اســت، چراکه 
در طرح های جمع آوری، کودکان بیش از خانواده ها آسیب 
می بینند.وی تاکید کرد: همچنین تعیین تکلیف کودکان 
کار و خیابــان فاقد اوراق هویتی معتبــر و تعیین تکلیف 
کــودکان کار و خیابانی که بدون والدیــن و برای کار به 
کشور مهاجرت کرده و با ســایر بستگان زندگی می کنند 

نیز ضروریست و نیازمند همکاری سایر دستگاه ها است.

رئیــس اداره بیماری هــای قابــل انتقال بین 
انسان و حیوان وزارت بهداشت،   با بیان اینکه 
تاکنون هیچ مورد محتمل یا قطعی ابتا به آبله 
میمونی درکشــور گزارش نشده است، درباره 
اخبــاری مبنی بر انتقال هوابــرد این ویروس 
تاکید کرد: انتقال هوابرد ویروس این بیماری 
تنها در شــرایط خاص ممکن است و این راهِ 
معمولِ انتقال بیماری شناخته نمی شود.دکتر 
بهزاد امیری در گفت وگو با ایسنا، درباره انتقال 
هوازی ویروس آبله میمونی، گفت: این بیماری 
از طریق هوابرد انتقال داده نمی شود، اما احتمال 
انتقال به شکل دراپلت یا قطرات تنفسی وجود 
دارد. البتــه به عنوان مثال در مورد یک بیمار 
که در بیمارستان بســتری است و قرار است 
اقداماتی مانند اینتوبه )لوله گذاری داخل نای(، 
احیــای قلبی و ریوی بگیرد و یا اقدامی برایش 
انجام شود که منجر به تولید آئروسل)افشانه( 
شــود، امکان انتقال هوابرد وجود دارد اما این 
راهِ معمولِ انتقال بیماری شناخته نمی شود.او 
تاکیــد کرد: انتقال ویروس از طریق دراپلت یا 
قطرات تنفســی حداکثر تا دو متر امکان پذیر 
اســت، اما انتقال هوابرد یعنی خیلی سریع تر 
ویروس منتقل شــود که در واقع شــاید افراد 
ســاکن در یک اتاق بتوانند مبتا شوند. البته 

در مورد آبله میمونی عنوان می شود که امکان 
انتقال هوابرد چندان مطرح نیست، مگر اینکه 
در یک مکان درمانی اقداماتی شکل گیرد که 
منجر به تولید افشــانه شود که در این صورت 
امکان انتقال هوابرد به وجــود می آید.امیری 
درباره تاثیر اســتفاده از ماسک در جلوگیری 
از انتقــال ویــروس آبلــه میمونــی از طریق 
تنفســی،   تصریح کرد: استفاده از ماسک هم 
می تواند موثر باشد.وی همچنین گفت: انتقال 
این بیماری از طریق روابط جنســی نیســت، 
بلکــه علت انتقال آن تماس نزدیکِ پوســتی 
در زمان رابطه اســت. در کشــورهای اروپایی 
دسته ای از مبتایان شناســایی شده در بین 
بودنــد.وی درخصوص  گروه همجنس گرایان 
روند پایش مرزها در جهت شناســایی موارد 
مشــکوک ورودی بیماری به کشــور، اظهار 
کرد: اکنون مســافران تمامی مبــادی مرزی 
بویژه از کشــورهایی کــه تاکنون مورد مثبت 
بیمــاری آبله میمونی را گزارش کرده اند مورد 
بررسی قرار می دهیم و اگر عائمی مشکوک به 
بیماری داشته باشند فرد قرنطینه می شود و تا 
زمانی که پاســخ آزمایشش نرسد در قرنطینه 
می ماند تا اقدامات کنترلی انجام شود.او تاکید 
کرد: تاکنون هیچگونه مورد محتمل یا قطعی 

ابتا به آبله میمونی درکشــور گزارش نشده 
است.وی همچنین با اشــاره به اینکه ابتا به 
آبله میمونی و آبله مرغان تفاوت های اساســی 
دارد،   گفت: از نظر بالینی کســانی که مبتا 
به آبله میمونی می شــوند معمولا غدد لنفاوی 
هم در بدن شان شروع به بزرگ شدن می کند 
که این امر در آبله مرغان شــایع نیســت و از 
طرفی معمولا مبتایان به آبله میمونی بثورات 
پوستی شان در یک استیج است. آبله میمونی 
عائمــی دارد که می توان تاحــدودی آن را از 
آبلــه مرغان افتراق داد، هرچند که این قطعی 
نیســت و باید این موضــوع از طریق آزمایش 
تایید شود.رئیس اداره بیماری های قابل انتقال 
بین انسان و حیوان وزارت بهداشت،   ادامه داد: 
آن چیزی که موارد مشکوک بیماری را تبدیل 
به مــورد محتمل می کند، وجــود یک رابطه 
اپیدمیولوژیک اســت، یعنی اینکه این فرد به 
کشــورهای بومی این بیماری سفر کرده باشد 
و یا اینکــه فرد در تماس با مســافری از این 
کشورها قرار گرفته باشد. این موضوع برایمان 
بســیار حائز اهمیت اســت.وی در پاســخ به 
سوال ایسنا درباره احتمال از سرگیری مجدد 
تزریق واکســن آبله، گفت: فعا دستورالعمل 
کشوری این نیســت که واکسیناسیون انجام 

شــود، اما بعدا ممکن اســت برای گروه های 
در معرض خطر مانند کادر درمان به شــکل 
محدود واکسیناســیون انجام شــود؛ اما فعا 
واکسیناسیون به شــکل عمومی نه در ایران و 
نه در هیچ کشور دیگری از جهان توصیه نشده 
است. درصورتی که نیاز به تزریق واکسن اعام 
شود از فرمولاسیون جدیدتری استفاده خواهد 

شــد.او درخصوص احتمــال همه گیری آبله 
میمونی نیز بیان کرد: اینکه آبله میمونی یک 
همه گیری مشابه کووید۱۹ ایجاد کند، منتفی 
اســت؛ زیرا نوع انتقال و ســرایت آن متفاوت 
اســت؛ اما اینکه در نقاط محدودی و در بین 
یک عده خاص باعث ایجاد همه گیری شــود، 

احتمال دارد.……………………..

علیرضا ساعی


